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 Prague Internet World 2000

Esther Dyson "nad českými studenty"
 V rámci konference Prague Internet World 2000 bude vyhlášena nová soutěž určená 
studentům středních a vysokých škol: Internet a já na konci tisíciletí. Iniciátorem soutěže
esejů je student Gymnázia v Chrudimi Michal Zálešák. Pro svoji myšlenku získal 
významnou osobnost ze světa IT – Esther Dyson, která převzala nad akcí záštitu. 
Agentura M.I.A. se rozhodla podpořit jmenovanou soutěž mj. proto, že vhodně 
“podbarvuje” jednu ze sekcí konference – sekci Školství a zábava. Do informační 
kampaně se zapojuje i deník Svět Namodro, svet.namodro.cz – o průběhu klání přinese 
podrobné zpravodajství.

Esther Dyson je majitelkou a ředitelkou EDventure Holdingu, vydavatelkou uznávaného 
měsíčníku Release 1.0 a poradkyní americké vlády. Pořádá také manažerské PC Forum a působí v 
několika organizacích a nadacích (mj. EFF – Electronic Frontier Foundation). Její aktivity směřují k 
novým technologiím i novým trhům (silně se orientuje na střední a východní Evropu), kde podporuje 
rozvoj zajímavých projektů. V ČR spolupracovala mj. s úspěšnou společností NetBeans. Roku 1997 
vydala knihu Release 2.0 o životě na síti, věnovanou dopadu internetu na osobní život. Esther Dyson 
odpověděla na několik krátkých otázek.

Chip: Kdy a jakým způsobem jste se poprvé setkala se sítí?
Esther Dyson (E. D.): E-mail (MCIMail) jsem začala používat na přelomu let 1985/86 – 

samozřejmě se ještě nejednalo o skutečnou síť. Tato forma korespondence byla velmi nepraktická. 
Používala jsem ji, ačkoliv jsem neznala mnoho lidí, s nimiž bych si mohla dopisovat. V roce 1989 jsem 
poprvé odjela do Ruska a zjistila, že e-mail je jedinou možností, jak zůstat ve spojení s místními 
programátory a podnikateli. Nakonec Rusko přešlo z uucp a já z MCIMailu na Eudoru a pak už na 
skutečnou síť. 

Chip: Co pro vás bylo největším obchodním překvapením v České republice?
E. D.: Jsem zklamána z nedostatku transparentnosti trhu. Je dobré mít volný trh, ale i ten 

potřebuje pravidla a nařízení k tomu, aby zůstal otevřeným a čestným.

Chip: Uvažujete o tom, že by EFF (založena r. 1990 – hájí práva veřejnosti a podporuje 
svobodu v oblasti internetu a výpočetní techniky) rozšířila svoji působnost mimo USA, např. 
spolupracovala s  Evropskou unií či střední/východní Evropou?

E. D.: Myslím, že by EFF měla působit po celém světě, ne však ve spolupráci se 
státní legislativou, ale prostřednictvím kooperace s jednotlivci a skupinami podobného zaměření jako 
EFF.

Chip: Vaše kniha Release 2.1 má vyjít v ČR. Mohla byste sdělit něco bližšího?
E. D.: Ano, kniha by měla vyjít letos na podzim. Překlad knihy zajišťuje Michal Zálešák, autor akce

Internet a já na konci tisíciletí. Nad touto soutěží esejů a příběhů jsem převzala patronát. 

Chip: Děkuji za rozhovor.
Rozmlouvala Lenka Nedvědová, M.I.A.


